

RESOLUTIONS

adopted by the Council
at its twenty-seventh session

2102 (XXVII). Future of Western Samoa: report of the United Nations Plebiscite Commissioner for Western Samoa

The Trusteeship Council,

Recalling General Assembly resolution 1569 (XV) of 18 December 1960,

Having examined the report of the United Nations Plebiscite Commissioner for the supervision of the plebiscite held on 9 May 1961 in Western Samoa,²

1. Expresses its high appreciation of the work of the United Nations Plebiscite Commissioner and his staff and the co-operation he received from the Administering Authority, the Government and the people of Western Samoa;

2. Takes note with satisfaction of the results of the plebiscite, namely that:

(a) The people of Western Samoa have, by an overwhelming majority, expressed their agreement with the Constitution for an independent Western Samoa adopted by the Constitutional Convention on 28 October 1960;

(b) The people of Western Samoa have agreed by an overwhelming majority that on 1 January 1962 Western Samoa should become an independent State on the basis of that Constitution;

3. Transmits to the General Assembly, for consideration at the sixteenth session, the report of the United Nations Plebiscite Commissioner and the record of the Council's discussion with the recommendation that the Assembly, taking into account the wishes of the people of Western Samoa as expressed in the plebiscite, decide, in agreement with the Administering Authority, to terminate on 1 January 1962, when the Trust Territory will become independent, the Trusteeship Agreement approved by the General Assembly on 13 December 1946, in accordance with Article 76 b of the Charter of the United Nations.

1165th meeting,
7 July 1961.

2103 (XXVII). Revision of the Questionnaire relating to Trust Territories: Sub-Committee on the Questionnaire

The Trusteeship Council,

Recalling that by its resolution 751 (VIII) of 9 December 1953 the General Assembly appointed a sub-committee consisting of representatives of El Salvador, Haiti, India and the United Arab Republic³ to examine the Questionnaire formulated by the Council, to study such changes as might be necessary to adapt it

² T/1564 and Add.1.

³ Formerly Syria.

RESOLUTIONS

adoptées par le Conseil
à sa vingt-septième session

2102 (XXVII). Avenir du Samoa-Occidental: rapport du Commissaire des Nations Unies au plébiscite pour le Samoa-Occidental

Le Conseil de tutelle,

Rappelant la résolution 1569 (XV) de l'Assemblée générale, en date du 18 décembre 1960,

Ayant examiné le rapport du Commissaire des Nations Unies chargé de la surveillance du plébiscite qui a eu lieu le 9 mai 1961 au Samoa-Occidental²,

1. Exprime sa vive gratitude au Commissaire des Nations Unies au plébiscite et à son personnel pour la tâche qu'ils ont accomplie et à l'Autorité administrante, au gouvernement et au peuple du Samoa-Occidental pour le concours qu'ils ont apporté au Commissaire au plébiscite;

2. Prend note avec satisfaction des résultats du plébiscite selon lesquels:

a) Le peuple du Samoa-Occidental a approuvé, à une majorité écrasante, la Constitution du Samoa-Occidental indépendante adoptée le 28 octobre 1960 par la Convention constitutionnelle;

b) Le peuple du Samoa-Occidental s'est prononcé à une majorité écrasante pour que, le 1er janvier 1962, le Samoa-Occidental devienne un Etat indépendant sur la base de cette constitution;

3. Communique à l'Assemblée générale, pour qu'elle les examine à sa seizième session, le rapport du Commissaire des Nations Unies au plébiscite et le compte rendu des débats du Conseil, en lui recommandant, compte tenu des aspirations que le peuple du Samoa-Occidental a exprimées par le plébiscite, de décider, en accord avec l'Autorité administrante, de mettre fin le 1er janvier 1962, date à laquelle le Territoire sous tutelle deviendra indépendant, à l'Accord de tutelle approuvé par l'Assemblée générale le 13 décembre 1946, conformément à l'alinéa b de l'Article 76 de la Charte des Nations Unies.

1165ème séance,
7 juillet 1961.

2103 (XXVII). Revision du Questionnaire relatif aux territoires sous tutelle: Sous-Comité du Questionnaire

Le Conseil de tutelle,

Rappelant que, par sa résolution 751 (VIII) du 9 décembre 1953, l'Assemblée générale a créé un sous-comité composé des représentants d'Haïti, de l'Inde, de la République arabe unie³ et du Salvador qu'elle a chargé d'examiner le Questionnaire établi par le Conseil, d'étudier les modifications qui seraient nécessaires

² T/1564 et Add.1.

³ Anciennement Syrie.

to the special conditions of each Trust Territory, and to submit its conclusions to the Council,

Recalling further that the Council adopted special questionnaires for New Guinea, Nauru and Tanganyika,

1. *Expresses its appreciation* of the work of the Sub-Committee on the Questionnaire;

2. *Recommends* to the General Assembly that the Sub-Committee be discontinued, its work having been completed.

1166th meeting,
7 July 1961.

2104 (XXVII). Report of the United Nations Visiting Mission to the Trust Territory of the Pacific Islands, 1961

The Trusteeship Council,

Having examined, at its twenty-seventh session, the report of the United Nations Visiting Mission to the Trust Territory of the Pacific Islands, 1961,⁴

Having heard the oral observations made by the representatives of the United States of America concerning the said report,

1. *Takes note* of the report of the Visiting Mission and of the observations of the Administering Authority thereon;

2. *Expresses its appreciation* of the work accomplished by the Visiting Mission on its behalf;

3. *Draws attention* to the fact that, at its twenty-seventh session, in formulating its own conclusions and recommendations on conditions in the Trust Territory concerned, the Council took into account the recommendations and observations of the Visiting Mission and the observations of the Administering Authority thereon;

4. *Decides* that it will continue to take these recommendations, conclusions and observations into account in future examinations of matters relating to the Trust Territory concerned;

5. *Invites* the Administering Authority concerned to take into account the recommendations and conclusions of the Visiting Mission as well as the comments made thereon by the members of the Council;

6. *Decides*, in accordance with rule 99 of its rules of procedure, that the report of the Visiting Mission and the text of the present resolution shall be printed.

1173rd meeting,
14 July 1961.

2105 (XXVII). Terms of reference of the United Nations periodic visiting mission to the Trust Territories of Nauru and New Guinea, 1962

The Trusteeship Council,

Having decided to dispatch a periodic visiting mission to the Trust Territories of Nauru and New Guinea in 1962,

Having decided that the Visiting Mission should be composed of Sir Hugh Foot (United Kingdom) as Chairman, Mr. (Bolivia), Mr.

⁴ *Official Records of the Trusteeship Council, Twenty-seventh Session, Supplement No. 2 (T/1560).*

pour l'adapter aux conditions spéciales de chaque territoire sous tutelle et de soumettre ses conclusions au Conseil,

Rappelant en outre que le Conseil a adopté des questionnaires spéciaux pour la Nouvelle-Guinée, Nauru et le Tanganyika,

1. *Exprime sa gratitude* au Sous-Comité du Questionnaire pour la tâche qu'il a accomplie;

2. *Recommande* à l'Assemblée générale d'envisager de mettre fin à l'activité du Sous-Comité, sa mission ayant été accomplie.

1166ème séance,
7 juillet 1961.

2104 (XXVII). Rapport de la Mission de visite des Nations Unies dans le Territoire sous tutelle des Îles du Pacifique (1961)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné, à sa vingt-septième session, le rapport de la Mission de visite des Nations Unies dans le Territoire sous tutelle des Îles du Pacifique (1961)⁴,

Ayant entendu les observations faites oralement par les représentants des États-Unis d'Amérique au sujet dudit rapport,

1. *Prend acte* du rapport de la Mission de visite et des observations de l'Autorité administrante à son sujet;

2. *Exprime sa satisfaction* du travail accompli par la Mission de visite en son nom;

3. *Appelle l'attention* sur le fait qu'à sa vingt-septième session il a tenu compte, pour formuler ses propres conclusions et recommandations sur la situation dans le Territoire sous tutelle considéré, des recommandations et observations de la Mission de visite, ainsi que des observations présentées par l'Autorité administrante à leur sujet;

4. *Décide* de continuer à tenir compte de ces recommandations, conclusions et observations lorsqu'il examinera à nouveau les questions relatives au Territoire sous tutelle intéressé;

5. *Invite* l'Autorité administrante intéressée à tenir compte des recommandations et conclusions de la Mission de visite, aussi bien que des observations faites à ce sujet par les membres du Conseil;

6. *Décide*, conformément à l'article 99 de son règlement intérieur, de faire imprimer le rapport de la Mission de visite et le texte de la présente résolution.

1173ème séance,
14 juillet 1961.

2105 (XXVII). Mandat de la Mission de visite périodique des Nations Unies dans les Territoires sous tutelle de Nauru et de la Nouvelle-Guinée (1962)

Le Conseil de tutelle,

Ayant décidé d'envoyer en 1962 une mission de visite périodique dans les Territoires sous tutelle de Nauru et de la Nouvelle-Guinée,

Ayant décidé que la Mission de visite serait composée de sir Hugh Foot (Royaume-Uni), président, de M. (Bolivie), de M. Delmas H. Nucker

⁴ *Documents officiels du Conseil de tutelle, vingt-septième session, Supplément No 2 (T/1560).*